
Pane Barboso, dříve jste působil jako ředitel
společnosti AREVA v Polsku? Jak hodnotíte své
působení v této zemi? 

Polsko je pro nás, stejně jako Česká republi-
ka, klíčovým trhem a jsem velmi pyšný na to, čeho
se nám zde doposud povedlo dosáhnout. V Pol-
sku působíme od roku 2010 a v současné době
pečlivě sledujeme situaci okolo budoucího vlád-
ního rozhodnutí týkajícího se energetických poža-
davků země.

V Polsku se taktéž hovoří o výstavbě jaderných
elektráren. V této zemi zřejmě (díky stávající po-
litické situaci na Ukrajině) nemá šanci na
úspěch Rosatom. Šance Arevy jsou tedy v této
zemi vyšší… 

Polsko v rámci svého energetického mixu do
roku 2035 plánuje zavedení jaderných zařízení
o instalovaném výkonu cca 6GW, přičemž první re-
aktor by měl být uveden do provozu do konce roku
2024. AREVA Polsku nabízí řešení v podobě EPR,
tlakovodního reaktoru nové generace o výkonu
přes 1 600 MW. Momentálně se jedná o jediný li-
cencovaný reaktor třetí generace, který je v Evropě
ve výstavbě. 

Komentovat situaci naší konkurence není
v mé kompetenci. Postačí, když řeknu, že věříme,
že náš EPR reaktor se perfektně hodí pro potřeby
celé řady evropských trhů, včetně Polska. AREVA
je připravena podělit se s Polskem o své bohaté
zkušenosti a pomoci mu vybudovat silnou jader-
nou energetiku.

Rozsah vaší současné zodpovědnosti se rozšířil
na celý region, který nyní zahrnuje Česko, Slo-
vensko, Polsko, Maďarsko, Bulharsko a Rumun-
sko… Jakým způsobem budete v jednotlivých ze-
mích působit, jak budete aktivní?

Vzhledem k velikosti a dynamice regionu je
celá řada nesmírně zajímavých věcí, které mě plně
zaměstnávají. Podrobně sleduji veškeré nově plá-
nované a probíhající projekty. Mou prací je také
podpořit účast AREVY na projektech ve stávajících
elektrárnách a poskytovat našim zákazníkům služ-
by, které zvýší výkonnost, bezpečnost a životnost
jejich zařízení. Jsme tu, abychom plnili specifické
energetické požadavky jednotlivých zemí, včetně
České republiky.

Z hlediska jaderných kompetencí (tradice ener-
getického strojírenství) je Česko jinde než napří-
klad Polsko nebo Bulharsko… Snažíte se třeba
v rámci jednání s Bulharskou stranou „propago-
vat“ mimo EPR reaktor i české výrobce (kapaci-
ty, které v Bulharsku nemají) jako možné sub-
dodavatele?

Český jaderný průmysl je velmi vyspělý a tu-
zemské společnosti jsou schopny samostatně ob-
sloužit téměř všechny procesy uvnitř jaderné elekt-
rárny. AREVA v tomto ohledu přináší českému
průmyslu celou řadu projektů a obchodních příle-
žitostí. V současnosti spolupracujeme s cca 30 lo-
kálními partnery na globálních projektech a do-
dávky od českých společností během posledních
tří let dosáhly hodnoty více než 120 milionů EUR,
přičemž se jednalo především o exportní projekty.

Dříve jste působil jako regionální ředitel globál-
ního výrobce skla. Co jste si z této funkce od-
nesl a jak jste se vlastně dostal k jaderné ener-
getice?

Měl jsem možnost pracovat v soukromém,
a díky působení u Evropské komise, také ve veřej-
ném sektoru v rámci celého regionu střední a vý-
chodní Evropy. Díky tomu mám přehled o vládních
procesech a zároveň rozumím důležitosti silných
obchodních vztahů v privátním sektoru. Tyto zna-
losti a zkušenosti nejsou specifické pro konkrétní
obor, ale nesmírně se hodí pro identifikaci potřeb
jednotlivých trhů, jejich porozumění a následnému

řešení. Veškeré pozice, které jsem v minulosti za-
stával, mi hodně daly a pomohly mi dostat se tam,
kde jsem nyní.

Na vašich internetových stránkách je napsáno:
„Rozšíření jaderné elektrárny Temelín zůstává
důležitým možným projektem pro AREVU.“…
A co případná dostavba bloku v Dukovanech? 

Jaderný sektor v České republice je nesmírně
pokročilý a hraje klíčovou roli v lokálním energe-
tickém mixu. Aktuální strategie a plány do bu-
doucna naznačují, že jádro by v českém energe-
tickém mixu mělo i nadále hrát významnou roli.
AREVA věří, že budoucí vývoj přinese nové příle-
žitosti ke spolupráci v rámci energetického sek-
toru, ať už v rámci existujících zdrojů, tak v přípa-
dě nových projektů. Naše skupina bere český trh
velmi vážně a Temelín i Dukovany jsou pro nás
stejně důležité.

Nedávno EK schválila „státní podporu“ výstavby
jaderných elektráren ve Velké Británii. To je vel-
ká šance i pro Českou republiku. Zaznamenal
jste v poslední době nějakou zvýšenou aktivitu
české strany ve směru: „Když garance ceny v An-
glii prošla, proč tedy ne v Česku?“ Jsou tyto ak-
tivity podle Vás dostatečné?

Nedávné pozitivní rozhodnutí Evropské ko-
mise ohledně projektu Hinkley Point C je jasným
signálem, že tento typ financování projektů na
výrobu elektřiny je v rámci Evropské unie uplat-
nitelný. Pro Evropskou unii jako celek je to také
pozitivní zpráva, znamená to totiž výrazný krok
vpřed v oblasti environmentálních cílů. Další
členské státy EU s jadernými zdroji mohou mít
z tohoto typu financování také prospěch. Každá
země však má své individuální potřeby a cíle,
takže se rozhodně nejedná o univerzální řešení
financování. AREVA je nadále odhodlána podpo-
rovat země po celém světě v plnění jejich ener-
getických cílů, což se samozřejmě týká i České
republiky.

EPR reaktor od francouzské
společnosti Areva se perfektně 
hodí pro potřeby celé řady 
evropských trhů
Rozhovor s Jean-André Barbosou, regionálním ředitelem společnosti AREVA. 
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Jean-André Barbosa (40) je regionálním ředitelem společnosti AREVA pro střední a východní Ev-
ropu. Dříve působil jako ředitel AREVY v Polsku. Jean-André Barbosa má dlouholeté zkušenosti s
prací v regionu CEE. Před nástupem do AREVY v Polsku působil jako regionální ředitel globálního
výrobce skla společnosti Verallia (Saint-Gobain Group) ve Společenství nezávislých států (SNS),
kde řídil tři výrobní závody v Rusku a na Ukrajině a měl na starosti více než deset exportních a do-
mácích trhů. Ještě předtím pracoval pan Barbosa pro Evropskou komisi, a to od roku 2001 do roku
2008 v rámci generálního ředitelství pro obchod, kde od roku 2006 pracoval jako specialista na
energetické trhy v Evropě a na Balkáně. Působil také jako poradce pro zahraniční obchod francouz-
ského velvyslance na Ukrajině. Jean-André Barbosa má inženýrský titul z prestižní pařížské univerzity
l’Ecole des Mines a hovoří pěti jazyky – španělsky, francouzsky, anglicky, polsky a rusky



Nedávno jsem se účastnil tiskové konference
Slovenských elektrární v Mochovcích. Byly zde
mimo jiné prezentovány časové prodlevy a stále
vyšší a vyšší požadavky na finance prakticky
všech projektů, které nyní v Evropě běží… Nej-
hůře v tomto směru je projekt Arevy v OL3… Ne-
myslíte si, že takové informace doslova nahrávají
odpůrcům výstavby jaderných bloků kdekoliv
v Evropě?

Jaderná energie je klíčovou součástí evrop-
ského energetického mixu a nejméně polovina
členských zemí disponuje jadernými kapacitami
a další jsou ochotné je rozvíjet, jako například Pol-
sko. V několika zemích se staví nové bloky a pro-
dlužuje se životnost těch stávajících. Kromě toho
je jaderná energie vysoce konkurenceschopná co
do cen a neměli bychom zapomínat ani na to, že
v dnešní době představuje jedinou technologii vý-
roby elektrické energie s nulovými emisemi skle-
níkových plynů.

Co se projektu OL3 týče, technologie EPR ne-
byla jedinkrát zpochybněna, a to ani ze strany kli-
enta TVO, ani ze strany úřadu finského jaderného
regulátora STUK. Projekt je přesto neustále před-
mětem výrazných smluvních neshod s TVO. Hlav-
ním důvodem je především způsob, jakým TVO
k existujícímu smluvnímu vztahu přistupuje. Tato
situace celý projekt od začátku narušuje a s jeho
finálními fázemi se stává stále zásadnější.

Přesto však konsorcium Areva-Siemens
v posledních letech dokončilo celou řadu důle-
žitých kroků, například instalaci hlavních kom-
ponentů reaktoru, hlavní části potrubí či zařízení
pro manipulaci s palivem. V souladu s plánem
bylo v roce 2014 dosaženo výrazného pokroku.
Únorový úspěšný test kontejnmentu ukázal, že
elektrárna je perfektně odolná a v dubnu pak
STUK schválil celkovou I&C architekturu. Testo-
vací provoz I&C byl v dubnu ze strany TVO schvá-
len a úspěšně probíhá v německém Erlangenu.
Konsorcium tak zůstává plně odhodláno projekt
dokončit tak rychle, jak jen je možné, při splnění
nejvyšších bezpečnostních standardů. V letoš-
ním roce bylo také dosaženo významných pokro-
ků u EPR projektů ve Francii a Číně. Do čínské
elektrárny Taishan 1 již bylo dodáno 95 % kom-
ponent, stejně tak operační I&C systém a byly
zahájeny první aktivity uvedení do provozu. Pro-
jekt Flamanville se potýká s jistým zpožděním,
ale ze strany  AREVY již byl dodány čtyři parní ge-
nerátory a montáž primárního okruhu je v plném
proudu.

Čistá ztráta skupiny Areva se za loňský rok zvý-
šila na 494 milionů eur (13,5 miliardy korun)
z 99 milionů eur v roce 2012. Co způsobilo tento
propad v hospodaření?

Výsledky na první pohled nevypadají dobře,
ale skupina AREVA v roce 2013 dosáhla význam-
ného milníku, který je v souladu s akčním plánem
2016. Poprvé od roku 2005 nám prostředky ge-
nerované naší vlastní činností plně pokryly strate-
gické kapitálové výdaje nezbytné pro ziskový růst
celé skupiny. Abychom tohoto výsledky dosáhli,
sázíme na silný růst v oblasti provozu jaderných

zařízení, na příspěvky z našeho plánu na snížení
nákladů a na přísné řízení výdajů.

Je však pravda, že dva projekty spuštěné
v předešlé dekádě (OL3 a modernizace elektráren)
a investice do obnovitelných zdrojů energie nega-
tivně ovlivnily hospodářské výsledky za rok 2013.
Trh obnovitelných zdrojů energie je ovlivněn sníže-
ním kapitálových výdajů zákazníků a nese se ve
znamení konsolidací. AREVA se proto rozhodla
zvolit cestu průmyslových partnerství, například
společným podnikem se společností Gamesa,
který by se měl stát předním evropským hráčem
v oblasti větrných elektráren. Podobný postup byl
zvolen také v případě solární energie a v oblasti
skladování energie.

Pokračujeme v implementaci akčního plánu
2016, jehož cílem je finanční posílení celé skupiny
AREVA. Ekonomické prostředí zůstává nestabilní
a projekty z loňské dekády jsou břemenem, nic-
méně do budoucna očekáváme růst výkonu
a předpokládáme, že do konce trvání akčního plá-
nu se nám podaří zlepšit cash flow. 

Areva je silným hráčem nejen v oblasti výstavby
nových, ale i provozování stávajících jaderných
zdrojů, v servisu během odstávek, dále v oblasti
jaderného paliva, přepravních kontejnerů nebo
demontáže odstavených jaderných elektráren
... Popište novinky, které v tomto směru Areva
uplatnila v posledních letech? Byly tyto novinky
(know how) uplatněny i na českých jaderných
elektrárnách?

AREVA vždy věnovala podstatnou část svého
obratu na výzkum a vývoj. Vždy se snažíme reflek-
tovat aktuální potřeby našich zákazníků. Nikdy jim
však nezasahujeme do tvorby ani modifikace
energetického mixu, to je zcela v režii jednotli-
vých zemí a zařízení. AREVA je svým zákazníkům
schopna nabídnout nejlepší a nejmodernější

řešení, které bude zcela odpovídat potřebám je-
jich energetického mixu. Jsme přesvědčeni, že na-
še portfolio řešení s nízkými emisemi uhlíku je vel-
mi atraktivní, vezmeme-li v úvahu aktuální a určitě
i budoucí ekologická témata.

AREVA též vynakládá nemalé prostředky na
vzdělávání a školení zaměstnanců, jelikož jejich
bezpečnost a bezpečnost veškerých řešení od
AREVY je vždy na prvním místě. Mezi nejnovější
tréninková řešení se řadí například SIBAG, inova-
tivní tréninkový systém, který byl představen letos
na podzim. Byl vyvinut tak, aby podporoval rozvoj
ideálních návyků a reflexů při práci v rukávových
boxech sloužících pro manipulaci s citlivými ma-
teriály. Pomocí citlivé dotykové obrazovky technik
ovládá a řídí úkony speciálního avatara, který se
pohybuje ve vysoce realistickém prostředí. Inte-
raktivní vzdělávací program je rozdělen do 18 mi-
sí, přičemž každá z nich odráží odlišný pracovní
scénář.

Budou mít možnost využít váš tréninkový systém
SIBAG i čeští specialisté?

Výcvik pomocí simulátoru SIBAG byl zahájen
v průběhu měsíce října a nachází se v zařízení ARE-
VY na přepracování paliva Melox na jihu Francie.
Ročně by výcvikem mělo projít zhruba tisíc lidí
z řad zaměstnanců a zákazníků z celého světa.

Předpokládám, že vaše firma je velice aktivní ve
spolupráci s francouzskou akademickou sférou.
Jaký konkrétní výsledek spolupráce vědy a praxe
spatřil v poslední době světlo světa? Existuje ně-
jaký takový konkrétní “produkt” i díky spoluprá-
ci s českými akademiky?

Spolupráce s akademickou sférou je pro nás
nesmírně důležitá a pracujeme i na prohlubování
vazeb s českou akademickou sférou. 

(red)
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AREVA je nadále odhodlána podporovat země po celém světě v plnění jejich energetických cílů, což se samozřejmě
týká i České republiky




